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TOELICHTING

In een uitspraak bij het arrest RvVB-2021-0697 voor de Raad voor Vergunnings-
betwistingen van 25 februari 2021 oordeelt de Raad voor Vergunningsbetwistingen 
in een Limburgse vergunningszaak (Kortessem) over de bouw van twee nieuwe 
pluimveestallen en de verdere exploitatie van stallen voor het houden van slacht-
kuikens en runderen, dat de huidige PAS-regeling, gebaseerd op de omzendbrief 
OMG/2017/01, niet volstaat.

Op vrijdag 21 mei 2021 werd bekend dat ook de vergunning van het containerdok in 
de haven van Antwerpen een negatief advies van de auditeur over de stikstofuitstoot 
heeft ontvangen. Het ziet ernaar uit dat ook in die zaak een vernietiging van de 
vergunning zal volgen.

Het komt erop neer dat de vergunningverlenende overheden zich niet louter kunnen 
beroepen op een toets aan abstracte kwantitatieve drempels (de vijfprocent-
waarde), neergeschreven in niet-bindende instrumenten (die in strijd waren met 
artikel 36ter van het decreet van 21 oktober 1997 betreffende het natuurbehoud 
en het natuurlijk milieu). Er moet worden uitgagaan van concrete, objectieve 
gegevens waaruit blijkt dat er geen significante gevolgen kunnen worden verwacht.

De beslissing zorgt ervoor dat de vergunningverlenende overheid geen richtlijnen-
kader meer heeft waarop ze haar vergunningenverlening kan baseren.

Op 2 mei 2021 maakte minister Demir een ministeriële instructie bekend. 

Zoals al langer bekend is, is twee derde van de stikstofdepositie in Vlaanderen die 
uit Vlaanderen zelf afkomstig is, te wijten aan landbouw. De rest is te wijten aan 
het verkeer (22 procent), de huishoudens (5 procent), de industrie (5 procent) 
en de energiesector (0,9 procent). Bovendien blijkt uit onderzoek van de Vlaamse 
Instelling voor Technologisch Onderzoek (VITO) dat de daling van de ammoniak-
uitstoot van de veeteelt veel minder uitgesproken is dan nodig. De ministeriële 
instructie baseert zich op de verschillen in uitstoot van de sectoren. Voor de 
uitstoot van NOx wordt gewerkt met een drempelwaarde van 1 procent. Voor de 
NH3-uitstoot wordt niet met een drempel gewerkt. Er wordt aangegeven dat elke 
uitstoot moet worden afgetoetst aan de impact op de Europees beschermde natuur. 
Er wordt in de feiten geëist dat er altijd een passende beoordeling gebeurt. 

Vanaf 2 mei 2021 hebben de vergunningverleners een kader ter beschikking om 
hun vergunning op te baseren. Nu blijkt dat de landbouwadministratie in minstens 
drie gevallen, namelijk voor een veestal in Lokeren, Dendermonde en Knesselare, 
een standaardadvies aflevert, waarbij ze zich afzet tegen de ministeriële instructie 
en tegen de interpretatie die het Agentschap voor Natuur en Bos geeft over 
die instructie. De onderstaande standaardformulering werd in de drie adviezen 
teruggevonden.

“Het departement Landbouw en Visserij neemt akte van de ‘Richtsnoeren bij de 
toepassing van het tussentijds kader voor NH3-emissies veroorzaakt door veehou-
derijen en mestverwerkingsinstallaties, opgenomen in de Ministeriële instructie 
d.d. 2 mei 2021 betreffende de beoordeling van de stikstofuitstoot van vergun-
ningsaanvragen betreffende projecten of activiteiten met mogelijke betekenisvolle 
effecten op de habitatrichtlijngebieden’, zoals gepubliceerd op 11/05/2021 op de 
website van het Agentschap Natuur en Bos. Het departement Landbouw en Visserij 
stelt vast dat in toepassing van de richtlijnen dergelijk strenge criteria worden 
gehanteerd voor ammoniakemissies van landbouwbedrijven dat een vergunning-
verlening onmogelijk wordt gemaakt. 
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Zo wordt in de boven vermelde richtlijnen onder meer gesteld:
 – dat vanaf een impactscore van 0,1 % een reductie van minimaal 30% moet 

nagestreefd worden, bovenop het uitrusten van een stalsysteem met een ammo-
niakemissiearm stalsysteem;

 – dat voor een loutere hervergunning dezelfde principes gehanteerd worden, 
behoudens ingeval de vergunning wordt beperkt tot 2022;

 – dat voor een hogere impactscore een hogere reductie moet voorop gesteld 
worden, zonder dat deze geduid wordt. Door dergelijke éénzijdige en wille-
keurige criteria te hanteren voor één bepaalde doelgroep, wordt de facto een 
vergunningenstop gehanteerd voor de landbouwsector en wordt de rechtsze-
kerheid van de betrokken aanvragers in de programmatische aanpak stikstof, 
ongeacht of dit landbouwbedrijven, industriële installaties, particulieren of pro-
jectontwikkelaars betreft, ondergraven.

In afwachting van duidelijke en rechtszekere criteria over hoe de vergunningen-
verlening wordt aangepakt, wensen we niet mee te gaan in voorliggend voorstel 
tot weigering.”

Tijdens de vergadering van de Commissie voor Landbouw, Visserij en 
Plattelandsbeleid van 2 juni 2021 geeft minister Zuhal Demir aan dat ook in de 
andere provincies soortgelijke adviezen zijn verstrekt.

Op dinsdag 1 juni 2021 wordt daarbovenop bekend dat diezelfde landbouwad-
ministratie op 29 april 2021 een tweede positief advies heeft gegeven voor 
dezelfde aanvraag voor pluimveestallen in Kortessem. Dat is nadat het arrest was 
uitgesproken, maar voor de ministeriële instructie uitgevaardigd was. Het advies 
bevatte de onderstaande motivatie. 

“Het departement Landbouw en Visserij neemt akte van het Stikstofarrest van de 
RvVB van 25 februari 2021. Algemeen stelt het departement Landbouw en Visserij 
dat dit Stikstofarrest, zowel de NH3 als de NOx significantiekaders onderuit heeft 
gehaald, zoals die van toepassing zijn op alle stikstof afkomstig van de sectoren 
verkeer, industrie en energie, huishoudens en landbouw. Het is momenteel 
onduidelijk hoe de uitspraak van het arrest zal toegepast worden in de vergunnin-
genverlening met betrekking tot het toepassen van drempels en het in rekening 
brengen van cumulatieve effecten voor de verschillende betrokken sectoren. 
Bijgevolg wordt momenteel geen afdoende rechtszekerheid geboden aan de 
betrokken aanvragers, ongeacht of dit landbouwbedrijven, industriële installaties, 
particulieren of projectontwikkelaars betreft. In afwachting van een duidelijk beleid 
over hoe de vergunningenverlening in alle sectoren wordt aangepakt, wensen we 
niet mee te gaan in een algemene vergunningenstop noch in een vergunningenstop 
die enkel van toepassing is voor landbouwbedrijven. Bijgevolg blijven de eerder 
verleende adviezen met betrekking tot deze uitbreiding onverkort gehandhaafd: 
(...).

De gevraagde uitbreiding van de bedrijfsinfrastructuur zal de aanvrager toelaten 
het bedrijf op een duurzame manier verder uit te bouwen. Het Departement 
Landbouw en Visserij brengt bijgevolg een gunstig advies uit voor deze aanvraag.”

In een eerste reactie stelde minister Hilde Crevits het volgende: “Elke adminis-
tratie geeft vanuit haar specifieke expertise advies over dossiers. Het Departement 
Landbouw en Visserij houdt daarbij specifiek rekening met de socio-economische 
aspecten. Het is perfect mogelijk dat adviezen van departementen dus verschillend 
zijn. Het ene departement kijkt naar de impact op de natuur, de andere bekijkt het 
dan weer breder. Maar elke administratie moet uiteindelijk wel het wettelijke kader 
respecteren, dat staat als een paal boven water.”
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Na een interpellatie op de commissievergadering van 2 juni 2021 stelt de minister 
van Landbouw heel duidelijk dat standaardadviezen niet mogelijk zijn. Er is overleg 
gepleegd tussen de minister van Landbouw en de administratie om aan te dringen 
op maatwerk. De minister spreekt ook haar vertrouwen in de administratie uit. 

In het najaar van 2020 heeft de landbouwadministratie een nieuwe missie en visie 
gelanceerd, met als titel Vooruit voor (h)eerlijk voedsel in Vlaanderen. Die missie- 
en visieverklaring focust bijzonder sterk op voedselproductie. Er wordt geen link 
gelegd met de landbouwer als landschapsbouwer. Tijdens de commissieverga-
dering van 14 oktober 2020 werd de minister van Landbouw daarover ondervraagd 
(zie Vragen om uitleg Vl.Parl. 2019-20, nr. 3399 en 3447) en bleek dat ze achter 
haar visie blijft staan: “De nieuwe visie die hierop verder bouwt, is: ‘We bouwen 
aan een economisch weerbare en klimaat-slimme landbouw en visserij. We zoeken 
daarbij ook naar innovatieve oplossingen en verbinden boeren en vissers met de 
voedselbewuste consument.’

Die missie en visie zijn tot stand gekomen op basis van het regeerakkoord en mijn 
beleidsnota. Ook daarin staat voedsel centraal, maar het is natuurlijk niet de enige 
uitdaging want er wordt breder gefocust op de diverse pijlers van de duurzaamheid. 
Die zijn economie, ecologie, en het sociale. Niet enkel onze Vlaamse landbouwad-
ministratie streeft naar dat evenwicht, ook de Europese Unie doet dat in haar 
Farm-to-Forkstrategie. Die draagt als titel: voor een eerlijk, gezond en milieuvrien-
delijk voedselsysteem.

Ik zou durven zeggen dat dit perfect aansluit bij de missie van het departement. 
Het maakt duidelijk dat ze zich hiermee aligneren en zich toeleggen op de 
implementatie ervan.”

De nieuwe missie en visie van het Departement Landbouw en Visserij blijven 
momenteel dode letter. De defensieve houding van het departement ten aanzien 
van de ministeriële instructie van minister Zuhal Demir sprak boekdelen. Toch is 
de stikstofcrisis geen ‘nieuw’ probleem. Doordat het probleem voortdurend vooruit 
wordt geschoven, blijft de oplossing al jarenlang achterwege en wordt het knelpunt 
alleen maar groter. Zo zorgt de komst van Nederlandse intensieve landbouwbe-
drijven naar Vlaanderen voor extra druk. 

Het stikstofdossier symboliseert ook de vele uitdagingen waarvoor de landbouw-
sector staat. Een daarvan is het verdwijnen van de familiale landbouw in Vlaanderen. 
In de Antwerpse Noorderkempen zijn ongeveer zestig veebedrijven in handen van 
Nederlanders. Het zou gaan om een verdubbeling van het aantal Nederlandse 
vestigingen in de regio op vijf jaar tijd. Dat blijkt uit een analyse door Apache en 
Spit van vergunningsaanvragen en van publieke bedrijfsdocumenten. Het gaat om 
grootschalige bedrijven, die groter zijn dan de gemiddelde Vlaamse bedrijven en 
die hun vergunningen op zak hebben. Doordat de stikstofdrempels al ruimschoots 
overschreden zijn, kunnen de kleinere, Vlaamse familiale bedrijven niet meer in 
aanmerking komen voor hun aandeel stikstofuitstoot, als ze nieuwe vergunningen 
willen aanvragen. Dat zijn familiedrama’s die voorkomen hadden kunnen worden 
door een proactief beleid. 



834 (2020-2021) – Nr. 1 5

Vlaams ParlementVlaams Parlement

In Nederland is de stikstofimpasse al sinds 2019 heel groot. Er werd een vergun-
ningsstop afgekondigd. Na een voorlopige stikstofregeling werd een stikstofwet 
door de Kamer goedgekeurd. Van die stikstofwet wordt nu al gezegd dat ze heel 
vatbaar is voor vernietiging omdat ze niet leidt tot het behalen van de vereiste 
goede staat van instandhouding van de Habitatrichtlijngebieden. Daarom hebben 
natuur-, landbouw- en ondernemersorganisaties samen een gezamenlijk voorstel 
uitgewerkt om uit de stikstofimpasse te komen. Samenwerken om een gezamenlijke 
en gedragen oplossing naar voren te schuiven is de enige manier om de nodige 
stappen te zetten om uit die impasse te geraken. Het voorbeeld van Nederland kan 
inspireren. 

Als de minister van Landbouw die nieuwe missie en visie wil doen slagen, dan is 
een proactieve houding van het Departement Landbouw noodzakelijk. 

Mieke SCHAUVLIEGE
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MOTIE

Het Vlaams Parlement,

 – gehoord de interpellaties van Stefaan Sintobin en Mieke Schauvliege;

 – gehoord de antwoorden van minister Zuhal Demir en minister Hilde Crevits;

 – gelet op:
1° de uitspraak bij het arrest RvVB-2021-0697 voor de Raad voor Vergunnings-

betwistingen van 25 februari 2021;
2° de ministeriële instructie van de minister van Omgeving Zuhal Demir van 

2 mei 2021; 
3° het negatieve advies van de auditeur van 12 mei 2021 over de vergun-

ningsaanvraag van het containerdok in de haven van Antwerpen; 
4° het standaardadvies van het Departement Landbouw en Visserij over 

vergunningsaanvragen in Lokeren, Dendermonde en Knesselare, waarbij 
de ministeriële instructie niet als aanvaardbaar beschouwd wordt;

5° de nieuwe missie en visie van het Departement Landbouw en Visserij, met 
als titel Vooruit voor (h)eerlijk voedsel in Vlaanderen;

6° de vele uitdagingen waarvoor de landbouwsector staat, waaronder het 
verdwijnen van de familiale landbouw in Vlaanderen;

7° de inspirerende Nederlandse aanpak van landbouw-, natuur- en onderne-
mersorganisaties om samen een voorstel uit te werken; 

 – van oordeel dat de huidige houding van het Departement Landbouw en Visserij 
niet overeenstemt met de nieuwe missie en visie Vooruit voor (h)eerlijk voedsel 
in Vlaanderen;

 – vraagt aan de minister van Landbouw om:
1° duidelijke instructies aan het Departement Landbouw en Visserij te geven 

over een correcte toepassing van de ministeriële instructie bij de advisering 
van stikstofdossiers; 

2° een plan van aanpak voor te leggen om te bewerkstellingen dat de 
landbouwadministratie een proactieve rol opneemt in de voorbereiding van 
een duurzame landbouw binnen de beschikbare milieugebruiksruimte;

3° samen met haar collega, bevoegd voor de omgeving, actief werk te maken 
van een structureel overleg tussen het Departement Landbouw en Visserij 
en het Departement Omgeving om gezamenlijke doelstellingen en acties te 
formuleren, en voortaan geïntegreerd te werken.

Mieke SCHAUVLIEGE


